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FOREWORD 

This amendment has been prepared by subcommittee 61F: Safety of hand-held motor-
operated electric tools, of IEC technical committee 61: Safety of household and similar 
electrical appliances.  

The text of this amendment is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

61F/737/FDIS 61F/757/RVD 

 
Full information on the voting for the approval of this amendment can be found in the report 
on voting indicated in the above table.  

With this amendment, this Part 2 is established on the basis of the fourth edition (2006) of 
IEC 60745-1, Hand-held motor-operated electric tools – Safety – Part 1: General 
requirements. 

Main changes include editorial modifications to match with the fourth edition of IEC 60745-1 
and clarifications in Annex K. 

The committee has decided that the contents of this amendment and the base publication will 
remain unchanged until the maintenance result date indicated on the IEC web site under 
"http://webstore.iec.ch" in the data related to the specific publication. At this date, the 
publication will be  

• reconfirmed, 
• withdrawn, 
• replaced by a revised edition, or 
• amended. 

_____________ 

1 Scope 

Replace the existing text of Clause 1 by the following: 

This clause of Part 1 is applicable, except as follows: 

Addition: 

This standard applies to concrete vibrators. 

3 Definitions 

Change the title of Clause 3 to read: 

3 Terms and definitions 

Replace the existing text of 3.101 by the following: 
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3.101 
concrete vibrator 
tool intended for compacting concrete. The active part (vibrator bottle) of the vibrator performs 
low-amplitude vibrations and is immersed into the mass of concrete to be vibrated. 
Concrete vibrators may be of one of the following designs: 

a) the motor and the vibrating mechanism are inside the vibrator bottle to which the part 
containing the mains switch or a power converter and switch handle assembly is 
connected by means of a long flexible hose containing the interconnecting cable. The long 
flexible hose may be used as the handle (see Figure 101); 

b) only the vibrator mechanism is inside the vibrator bottle to which a separate portable unit, 
comprising the motor, the handle and the mains switch, is connected by means of a long 
flexible hose containing a flexible shaft (see Figure 102) 

14 Moisture resistance 

Replace the existing text of 14.1 by the following: 

14.1 Replacement of the first paragraph: 

For design a) as defined in 3.101, the enclosure of all parts and the cable entry shall be IPX7. 

During the relevant test of this subclause, the part containing the switch or the power 
converter and switch handle assembly is placed in the normal position of use, the hose, if 
any, being attached correctly to it. 

For design b) as defined in 3.101, the motor unit shall be IPX4. 

During the relevant test of this subclause, the motor unit is placed in the most unfavourable 
position occurring during normal use. 

The isolating transformer or the motor-generator shall be IPX4. 

18 Abnormal operation 

Replace the existing text of 18.12 by the following:  

18.12 This subclause is not applicable. 

Replace the last paragraph of 18.101 by the following: 

After the concrete vibrator has been allowed to cool down to approximately room temperature, 
it shall withstand an electric strength test as specified in 15.2. For concrete vibrators having 
the motor in the bottle, the test voltage across basic insulation is, however, reduced to 
1 000 V for tools other than those of class III. 

20 Mechanical strength 

Add the following new subclause: 

20.5 This subclause is not applicable. 

Replace the last paragraph of 20.101 by the following: 
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Moreover, the concrete vibrator shall withstand an electric strength test as specified in 15.2. 
For concrete vibrators having the motor in the bottle, the test voltage across basic insulation 
is, however, reduced to 1 000 V for tools other than those of class III. 

21 Construction 

Add the following new subclause: 

21.32 This subclause is not applicable. 

24 Supply connection and external flexible cords 

Replace the existing text of 24.4 by the following: 

24.4 Modification: 

Instead of the first paragraph, the following applies: 

Supply cords shall be at least heavy polychloroprene sheathed flexible cable (60245 IEC 66). 

Replace the existing text of 24.101 by the following: 

24.101 The supply cable attached to the part containing the mains switch shall have a 
length: 

– of at least 5 m for designs a) as defined in 3.101; 
– of not more than 0,5 m or of at least 5 m for design b) as defined in 3.101. 

Compliance is checked by measuring the length of the cable, including any cord guard, 
between the plug and the point where the cable enters the part containing the mains switch. 

Add the following figures: 

 

1 2 
3 

4 

IEC   739/08 

Key 

1 electric supply cable 

2 power converter and switch with handle 

3 part containing the mains switch 

4 vibrator bottle with motor 

Figure 101 – Typical design a) of a concrete vibrator 
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1 

2 3 4 

IEC   740/08 

 

Key 

1 electric supply cable 

2 motor unit with switch 

3 flexible shaft 

4 vibrator bottle 

Figure 102 – Typical design b) of a concrete vibrator 

 

Annexes 

Replace the existing texts of Annexes K and L by the following: 

Annex K 
(normative) 

 
Battery tools and battery packs 

 
K.1 Addition: 

All clauses of this Part 2 apply unless otherwise specified in this annex. 

K.10.1 This subclause of Part 2 is not applicable. 

K.12.4 This subclause of Part 2 is not applicable. 

K.14.1 This subclause of Part 2 is not applicable. 

K.17.2 This subclause of Part 2 is not applicable. 

K.18.101 This subclause of Part 2 is not applicable. 

K.20.3 This subclause of Part 2 is not applicable. 

K.20.101 This subclause of Part 2 is not applicable. 

K.21.16 This subclause of Part 2 is not applicable. 
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K.24.4 This subclause of Part 2 is not applicable. 

K.24.101 This subclause of Part 2 is not applicable. 

 

Annex L 
(normative) 

 
Battery tools and battery packs provided with mains 

connection or non-isolated sources 
 

L.1 Addition: 

All clauses of this Part 2 apply unless otherwise specified in this annex. 

 

_____________ 
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AVANT-PROPOS 

Le présent amendement a été établi par le sous-comité 61F: Sécurité des outils 
électroportatifs à moteur, du comité d'études 61 de la CEI: Sécurité des appareils 
électrodomestiques et analogues.  

Le texte de cet amendement est issu des documents suivants: 

FDIS Rapport de vote 

61F/737/FDIS 61F/757/RVD 

 
Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à l'approbation de cet amendement.  

Avec cet amendement, la présente Partie 2 est établie sur la base de la quatrième édition 
(2006) de la CEI 60745-1, Outils électroportatifs à moteur – Sécurité – Partie 1: Règles 
générales. 

Les principales modifications comprennent des corrections éditoriales afin de s'adapter à la 
quatrième édition de la CEI 60745-1 ainsi que des clarifications dans l'Annexe K. 

Le comité a décidé que le contenu de cet amendement et de la publication de base ne sera 
pas modifié avant la date de maintenance indiquée sur le site web de la CEI sous 
"http://webstore.iec.ch" dans les données relatives à la publication recherchée. A cette date, 
la publication sera  

• reconduite, 
• supprimée, 
• remplacée par une édition révisée, ou 
• amendée. 

_____________ 

1 Domaine d'application 

Remplacer le texte existant de l'Article 1 par ce qui suit: 

L’article de la Partie 1 s'applique avec l’exception suivante: 

Addition: 

La présente norme s’applique aux vibreurs à béton. 

3 Définitions 

Modifier le titre de l'Article 3 pour lire: 

3 Termes et définitions 

Remplacer le texte existant de 3.101 par ce qui suit: 
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3.101 
vibreur à béton 
outil destiné à compacter le béton. La partie active (aiguille) du vibreur produit des vibrations 
de faible amplitude et elle est immergée dans la masse du béton à traiter. Les vibreurs à 
béton peuvent être de l’une des conceptions suivantes: 

a) le moteur et le mécanisme vibrant sont à l’intérieur de l’aiguille du vibreur à laquelle la 
partie contenant l’interrupteur de secteur ou un convertisseur d'alimentation et l'ensemble 
poignée interrupteur est connectée au moyen d’un long tuyau flexible contenant le câble 
d’interconnexion. Le long tuyau flexible peut être utilisé comme la poignée (voir 
Figure 101); 

b) seul le mécanisme vibrant est à l’intérieur de l’aiguille du vibreur à laquelle une unité 
portable séparée, comprenant le moteur et la partie contenant l’interrupteur, est 
connectée au moyen d’un long tuyau flexible contenant un arbre flexible (voir Figure 102) 

14 Résistance à l'humidité 

Remplacer le texte existant de 14.1 par ce qui suit: 

14.1 Remplacement du premier alinéa: 

Pour la conception a) telle que définie en 3.101, l'enveloppe de toutes les parties et l'entrée 
de câble doivent être IPX7. 

Au cours de l'essai correspondant de ce paragraphe, la partie contenant l'interrupteur ou le 
convertisseur d'alimentation et l'ensemble poignée interrupteur est placée dans la position 
normale d'utilisation, le tuyau, le cas échéant, lui étant raccordé correctement. 

Pour la conception b) telle que définie en 3.101, le bloc moteur doit être IPX4. 

Au cours de l'essai correspondant de ce paragraphe, le bloc moteur est placé dans la position 
la plus défavorable se produisant lors de l'usage normal. 

Le transformateur de sécurité ou le moteur-générateur doivent être IPX4. 

18 Fonctionnement anormal 

Remplacer le texte existant de 18.12 par ce qui suit: 

18.12 Ce paragraphe ne s'applique pas. 

Remplacer le dernier alinéa de 18.101 par ce qui suit: 

Après avoir laissé le vibreur à béton refroidir approximativement jusqu’à la température 
ambiante, il doit résister à un essai de rigidité diélectrique comme spécifié en 15.2. Pour les 
vibreurs à béton qui possèdent un moteur dans l’aiguille, la tension d’essai traversant 
l’isolation principale est cependant réduite à 1 000 V pour les outils autres que ceux de la 
classe III. 

20 Résistance mécanique 

Ajouter le nouveau paragraphe suivant: 

20.5 Ce paragraphe ne s'applique pas. 
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Remplacer le dernier alinéa de 20.101 par ce qui suit: 

De plus, le vibreur à béton doit résister à un essai de résistance diélectrique comme spécifié 
en 15.2. Pour les vibreurs à béton qui possèdent un moteur dans l’aiguille, la tension d’essai 
traversant l’isolation principale est cependant réduite à 1 000 V pour les outils autres que 
ceux de la classe III. 

21 Construction 

Ajouter le nouveau paragraphe suivant: 

21.32 Ce paragraphe ne s'applique pas. 

24 Raccordement au réseau et câbles souples extérieurs 

Remplacer le texte existant de 24.4 par ce qui suit: 

24.4 Modification: 

Le texte suivant s'applique à la place du premier alinéa: 

Les câbles d’alimentation doivent être au moins des câbles souples sous gaine épaisse de 
polychloroprène (60245 IEC 66). 

Remplacer le texte existant de 24.101 par ce qui suit: 

24.101 Le câble d'alimentation raccordé à la partie contenant l'interrupteur de secteur doit 
avoir une longueur: 

– d'au moins 5 m pour les conceptions a) telles que définies en 3.101; 
– de pas plus de 0,5 m ou d'au moins 5 m pour la conception b) telle que définie en 3.101. 

La conformité est vérifiée en mesurant la longueur du câble, y compris tout protecteur de 
câble, entre la fiche et le point où le câble pénètre dans la partie contenant l'interrupteur de 
secteur. 
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